
COÖRDINATIE DER ILLEGALITEIT?

Heuven Goedhart levendiger dan bij van Randwijk-, maar bezorgdheid
wàs er, en de in wezen door Six bevestigde uitlatingen van Bührmann
versterkten bij beide illegale bladen alsook in de met hen verbonden milieus
(bij de Politieke Commissie van de Zwitserse Weg, bij Bosch van Rosenthal
en bij Visser' t Hooft die de stukken inzake Bührmanns uitlatingen ontving)
de wens om, zo enigszins mogelijk, aan die geheimzinnige OD de pas af te
snijden. Vóór Bührmanns uitlatingen was er al achterdocht geweest jegens
de OD - die achterdocht was door die uitlatingen en vooral door de door
Six gegeven toelichting versterkt.

*
Nog geen drie maanden later, medio april '44, kwam een handelwijze van
Six aan hetlicht die veel fellere emoties uitlokte: niet achterdocht alleen,
maar razende woede. Er bleek namelijk dat Six zich op zijn minst sinds
oktober '43 tersluiks kopieën had laten verschaffen van alle stukken die in
het kader van de Zwitserse Weg tussen bezet gebied en Genève gewisseld
werden - niet de rapporten alleen, maar ook bijvoorbeeld de particuliere
correspondentie tussen de Politieke Commissie en Visser 't Hooft.
Hoe was het tot die 'spionage op de Zwitserse Weg' gekomen? Hoe was

zij trouwens technisch mogelijk geweest?
Wij beginnen met die tweede vraag.
De stukken die naar Genève gezonden moesten worden, werden aan-

vankelijk verzameld door Slotemaker en Stufkens, zulks in samenwerking
met mej. Kohlbrugge. Was een zending klaar, dan nam mej. Kohlbrugge
deze mee naar de Amsterdamse fotograafW. Prins, die bij de OD aangesloten
was. Prins droeg zorg voor het microfilmen en mej. Kohlbrugge liet dan de
microfilms, nadat deze eerst nog 'verdund' waren, naar Zwitserland sturen
in de kaft van boeken die door de Utrechtse Universiteitsbibliotheek ver-
zonden werden, of in voorwerpen. Arriveerden er 'verdunde' microfilms
uit Genève, dan kwamen die in eerste instantie bij mej. Kohlbrugge terecht
en Prins zorgde dan voor afdrukken op leesbare grootte. Welnu, de 'spio-
nage' op de Zwitserse Weg geschiedde technisch aldus dat Prins van alle
stukken die naar Zwitserland verzonden en uit Zwitserland ontvangen
werden, extra-afdrukken maakte.

1Op 22 januari zei van Randwijk in een gesprek met Wagenaar en van der Veen,
beiden lid van de Raad van Verzet, dat hij van mening was dat de OD bij een
plotselinge aftocht van de Wehrmacht 'niets (zou) doen.' (RVV: Notulen, 27 jan.
I944(RVV, I b)).
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